



**Analisis Pencapaian *Maqāṣid al-Syarī'ah* Dalam
Pelaksanaan Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah
Negeri-Negeri di Malaysia**

WAN MOHD AMJAD BIN WAN HALIM

Doktor Falsafah Syariah

Kulliyyah Syariah dan Undang-Undang

**UNIVERSITI ISLAM ANTARABANGSA SULTAN
ABDUL HALIM MU'ADZAM SHAH
(UniSHAMS)**

2022/1444H

**Analisis Pencapaian *Maqāṣid al-Syarī'ah* Dalam
Pelaksanaan Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah
Negeri-Negeri di Malaysia**

**WAN MOHD AMJAD BIN WAN HALIM
M1920014**

**Tesis Diserahkan kepada
Universiti Islam Antarabangsa Sultan Abdul Halim
Mu'adzam Shah (UniSHAMS),
Sebagai Memenuhi Keperluan
Doktor Falsafah Syariah**

PERAKUAN

Saya pelajar bernama: Wan Mohd Amjad bin Wan Halim mengesahkan bahawa, kajian Ph.D saya bertajuk: Analisis Pencapaian *Maqāṣid al-Syarī'ah* Dalam Pelaksanaan Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah negeri-negeri di Malaysia, (60,798 perkataan dan 290 muka surat), Saya membaca dan memahami Undang-undang dan Regulasi Universiti Islam Antarabangsa Sultan Abdul Halim Mu'adzam Shah (UniSHAMS) mengenai plagiarisma. Saya mengesahkan bahawa semua bahan tersebut merupakan hasil kerja saya sendiri. Saya juga mengesahkan sebarang petikan atau penulisan yang sudah diterbitkan atau belum diterbitkan telah diperakui sumbernya.

Tandatangan



No Matriks : M1920014

Tarikh : 23 Disember 2022

PENGHARGAAN

الحمد لله رب العالمين والصلاة والسلام على أشرف الأنبياء والمرسلين. نبينا محمد وعلى آله

وصحبه أجمعين، أما بعد:

Segala puji-pujian dan lafaz syukur hanyalah layak dipersembahkan dan dikembalikan kepada Allah al-Qādir, Tuhan yang mengizinkan segala yang dirancang berlaku dalam pengawasan waktuNya. Selawat dan salam juga buat junjungan besar Nabi Muhammad S.A.W., suri tauladan sepanjang zaman. Alhamdulillah dengan izin dan redha Allah S.W.T., penulisan tesis ini dapat disempurnakan dalam tempoh yang dirancang.

Pada kesempatan ini, penulis ingin menitipkan jutaan terima kasih serta sekalung penghargaan kepada Dr. Rohani binti Desa selaku penyelia tesis ini atas tunjuk ajar, bimbingan, panduan, pedoman, komentar, cadangan, dan penelitian yang amat membantu dalam menjayakan kajian tesis ini sehingga ke helaian yang terakhir.

Jutaan terima kasih juga ditujukan kepada pemeriksa luar tesis iaitu Prof. Dr. Mohd Nasran Mohamad, (Pusat Kajian Syariah, Fakulti Pengajian Islam, Universiti Kebangsaan Malaysia) dan pemeriksa dalam iaitu Prof. Dr. Md. Amin bin Abdul Rahman al- Jarumi, pengerusi Viva Voce Dr. Saad Gomaa Gomaa Zaghloul, Dr. Akli Bin Ahmad, (Dekan Kulliyyah Syariah) barisan pensyarah, pihak pengurusan Kulliyyah Syariah & Undang-Undang dan Pusat Pengurusan Siswazah di UniShams yang banyak membantu dalam menyiapkan penulisan ini.

Sekalung penghargaan serta jutaan terima kasih juga diucapkan kepada Dr. Muhammad Nazir Alias, Dr. Mohd Hafiz Safiai, Dr. Mat Noor Mat Zain, Dr. Mohammad Zaini Yahya, Dr. Muhammad Adib Samsudin, Prof. Madya Dato' Dr. Hj. Mohd Izhar Ariff Mohd Kashim, Dr. Amir Fazlim Jusoh @ Yusoff, Dr. Noor Lizza Mohamed Said, Ustaz Anwar Fakhri Omar, Ustazah Che Maryam Ahmad dan seluruh pensyarah di Pusat Kajian Syariah, Universiti Kebangsaan Malaysia yang banyak memberikan idea, sokongan, komentar serta nasihat untuk penambahbaikan penulisan ini.

Selain itu, tidak dilupakan ucapan jutaan terima kasih juga ditujukan kepada Prof. Dr Irwan Mohd Subri (Pengarah / *Director*, Institut Fatwa dan Halal (IFFAH) *Institute of*

Fatwa and Halal (IFFAH) Universiti Sains Islam Malaysia USIM), Prof. Madya Che Zuina Ismail (Prof Madya, Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Kampus Kuala Terengganu), Prof. Madya Wan Mohd Khairul Firdaus Wan Khairuldin (Prof Madya Pusat Kajian Syariah, UniSZA) Prof. Madya Dr. Anuar Ramli (Prof Madya, Jabatan Fiqh Usul, Akademi Pengajian Islam Universiti Malaya), YAA Dato' Setia Dr. Mohd Na'im Bin Mokhtar (Ketua Hakim Syarie Malaysia), Prof Madya Dr. Ahmad Azam Mohd Shariff (Prof Madya, Fakulti Undang-Undang, Universiti Kebangsaan Malaysia, YAA Dato' Sri Haji Abdul Rahman Bin Md.Yunos (Ketua Hakim Syarie, Pahang), Y.A.A Datuk Mohd Nadzri bin Abdul Rahman (Ketua Hakim Syarie, Melaka), Y.A.A Dato Seri Dr. Md. Yusup Bin CheTeh (Mantan Ketua Hakim Rayuan Syarie, Wilayah Persekutuan) atas kesudian untuk ditemu bual dan menjadi informan bagi penulisan ini. Segala kerjasama yang diberikan sangat membantu penulis dalam pengumpulan data tesis ini.

Setulus penghargaan dan perghormatan terutamanya buat mama tercinta, Noryah binti Mansor, baba tersayang, Wan Halim bin Wan Chik, nenda Zahrah binti Ariffin, ibunda mertua, Zarina binti Hussein dan ayahanda mertua, Zainol Abidin bin Hashim atas sokongan, dorongan, motivasi serta doa yang berpanjangan buat diri ini. Buat insan yang sentiasa ada di sisi saat jatuh dan bangun, susah dan senang; Nur Madihah binti Zainol Abidin, isteriku tercinta serta anakanda penyeri hidup, Wan Daniyal bin Wan Mohd Amjad, kalianlah penguat untuk meneruskan perjuangan ini. Buat ahli keluarga tersayang khususnya Wan Mohd Asyraf bin Wan Halim, Wan Mohd Akmal bin Wan Halim, Wan Izzat Aiman binti Wan Halim, Wan Widad Aufa binti Wan Halim, Wan Mohd Akram bin Wan Halim, Wan Mohd Ajwad bin Wan Halim, Wan Mohd Afnan bin Wan Halim, Fadhlin Sakinah binti Zainol Abidin, Muhammad Huzaifah bin Zainol Abidin, Ahmad Akhyar bin Zainol Abidin, Nur Jannah binti Zainol Abidin dan Raihanah Sofiyah binti Zainol Abidin, terima kasih atas doa dan sokongan dalam menyempurnakan penulisan tesis ini.

Jutaan terima kasih juga ditujukan kepada para sahabat seperjuangan khususnya, Dr. Afiffudin Mohammed Noor, Abdul Salam Zulkifli, Muhamad Hazim Azhar, Jamahizan Johari, Mundzir Zamri, Ryusda Bakri, Hanisah Sabri, Intan Nursyuhada, Noraini Ismail, Khalid Ismail, Jamalia Aurani, Bonda Che Latifah, Dr Basri Abd Ghani serta

seluruh warga Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM cawangan Perlis dan Hal Ehwal Islam (HEI) di atas doa dan sokongan bagi menyiapkan penulisan tesis ini.

Terima kasih diucapkan buat semua pihak yang membantu dalam memudahkan urusan menyiapkan penulisan tesis ini, sama ada yang terlibat secara langsung mahupun tidak langsung. Semoga Allah S.W.T. membalasnya dengan ganjaran pahala yang besar buat kalian semua.

Akhirul kalam, penulis dengan rendah hati ingin memohon kemaafan kepada semua pihak seandainya ada kekhilafan yang telah dilakukan secara tidak sengaja sepanjang tempoh menyiapkan penulisan tesis ini. Moga hasil kajian tesis ini dapat memberikan manfaat duniawi dan ukhrawi buat ummah. Benarlah, tiada penulisan yang paling sempurna, melainkan kalamullah melalui wahyu-Nya al-Quran al-Karim. Oleh itu, penulis amat mengalu-alukan sebarang komentar serta cadangan terhadap penulisan tesis ini yang sudah pasti tidak akan terlepas daripada kesilapan, kelemahan dan kekurangan.

Sekian, Jazākumullahu khairan kathīrā

WAN MOHD AMJAD BIN WAN HALIM

Kulliyah Syariah dan Undang-undang,

Universiti Islam Antarabangsa Sultan Abdul

Halim Mu'adzam Shah (UniSHAMS)

oneamjad1993@gmail.com/amjadhalim@uitm.edu.my

19 Jamadilawal 1444H / 14 Disember 2022

ABSTRAK

Maqāṣid al-Syarī'ah secara umumnya bermaksud tujuan, hikmah dan rahsia dalam pensyariatian sesuatu hukum syarak. Perbincangan mengenai *Maqāṣid al-Syarī'ah* dalam pensyariatian undang-undang jenayah Islam seperti hudud telah dibincangkan oleh para ulama dengan begitu terperinci. Oleh itu, hukuman dalam undang-undang jenayah Islam tersebut tidak dipertikaikan dari sudut keadilan dan kemaslahatannya menurut perbincangan kerangka *Maqāṣid al-Syarī'ah* kerana ia merupakan hukuman yang ditetapkan oleh Allah S.W.T yang Maha Mengetahui akan apa yang benar-benar diperlukan oleh manusia. Dalam konteks Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah negeri-negeri di Malaysia, peruntukan kesalahan dalam enakmen tersebut mempunyai nilai dan penghayatan *Maqāṣid al-Syarī'ah* yang tersendiri. Perkara ini dapat dilihat berdasarkan peruntukan kesalahan jenayah berkaitan akidah dan kesusilaan dalam enakmen tersebut. Walau bagaimanapun, berdasarkan kepada kes-kes yang melibatkan jenayah dalam syariat Islam seperti penghinaan kepada agama Islam, khalwat, zina, minum arak dan judi dalam kalangan umat Islam yang semakin meruncing. Maka kajian mengenai *Maqāṣid al-Syarī'ah* dalam pelaksanaan Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah negeri-negeri di Malaysia perlu dikaji dan diteliti memandangkan enakmen tersebut bertujuan mengekang gejala tersebut. Kajian ini mempunyai tiga objektif utama iaitu pertama untuk mengkaji konsep *Maqāṣid al-Syarī'ah* menurut ulama silam dan kontemporari, kedua untuk mengkaji hubungan antara *Maqāṣid al-Syarī'ah* dengan pelaksanaan hukuman undang-undang jenayah Islam dan ketiga untuk menganalisis pencapaian *Maqāṣid al-Syarī'ah* dalam pelaksanaan Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah negeri-negeri di Malaysia berdasarkan konsensus daripada pakar-pakar kajian yang terpilih. Kajian ini menggunakan metode campuran kualitatif dan kuantitatif. Melalui kualitatif, pengkaji melakukan analisis kandungan daripada penaakulan buku, kitab, artikel, jurnal, akhbar, majalah dan temu bual mendalam dengan empat orang pakar kajian. Melalui kuantitatif pula, pengkaji melakukan metode *Fuzzy Delphi* untuk mendapatkan kesepakatan pakar kajian. Pengkaji telah melakukan kaji selidik kepada dua puluh orang pakar kajian yang terdiri daripada Ahli Akademik, Hakim Syarie dan Peguam Syarie. Hasil kajian menunjukkan bahawa daripada dua puluh pakar kajian, sembilan belas pakar kajian memberikan kesepakatan bahawa hukuman di dalam Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah negeri-negeri di Malaysia tidak mencapai *Maqāṣid al-Syarī'ah*. Manakala seorang pakar kajian memberikan pandangan bahawa peruntukan hukuman dalam enakmen tersebut mencapai *Maqāṣid al-Syarī'ah*. Kajian ini menyimpulkan bahawa hukuman sedia ada dalam Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah tidak mencapai *Maqāṣid al-Syarī'ah*. Oleh itu, enakmen tersebut perlu ditambah baik dari segi penguatkuasaan dan pelaksanaannya. Kajian ini amat penting dalam mencadangkan garis panduan pematuhan *Maqāṣid al-Syarī'ah* dalam pelaksanaan hukuman jenayah di mahkamah syariah. Kajian ini juga berpotensi dijadikan parameter dalam penggubalan undang-undang jenayah syariah di negara ini.

Kata kunci: Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah, *Fuzzy Delphi*, kesepakatan pakar, metode campuran, pencapaian *Maqāṣid al-Syarī'ah*.

ABSTRACT

Maqāṣid al-Sharī'ah generally refers to the objective, wisdom, that deep-dives into the reasons and higher intent of Islamic law. The discussion of *Hudūd*, as an example, has been extensively discussed by Islamic scholars in great detail. Ultimately, this law is undeniably acceptable since it was divinely revealed by the Creator and therefore is not questioned from the perspectives of justice and benefit, thus considered ideal to mankind. Concerning this matter, the allocation of Shariah Criminal Offences Enactment in Malaysia seems to have significant values to adhere to the principle of *Maqāṣid al-Sharī'ah*. It shows in the jurisdiction of offences by persons professing the religion of Islam against the precepts of that religion. However, concerning the Syariah court's criminal jurisdiction shows the inadequacy of the Syariah court's criminal powers especially relating to the sanctity of the religion of Islam and its institution, close proximity, and adultery and unfortunately, these cases are significantly increased in numbers. Therefore, Shariah Criminal Offences Enactment should be further revised as intended to solve such problems. Therefore, this study aims to evaluate the concept of *Maqāṣid al-Sharī'ah* based on the perspectives of traditionalists and contemporary Islamic scholars. Second, the study is an attempt to examine the relationship between *Maqāṣid al-Sharī'ah* with the Syariah court's criminal jurisdiction, and third, to analyze the views of expert groups regarding the achievement of the principle of *Maqāṣid al-Sharī'ah* in the Shariah Criminal Offences Enactment. The study was carried out using mixed-methods research, employing both qualitative and quantitative methods, and therefore depends much on textual research, concise interview with four experts, combining with Fuzzy Delphi analysis methodology where a survey was conducted among 20 experienced informants drawn from academicians, Syarie Judges and other Syarie Lawyers. The finding demonstrates that 19 of the 20 study experts fully agreed with the fact that the implementation of the Shariah Criminal Offences Enactment in Malaysia did not remarkably adhere to the requirement of the principle of *Maqāṣid al-Sharī'ah* in nature. However, there is only one expert who believes that the enactment is properly addressed and consistent with the principle of *Maqāṣid al-Sharī'ah*. Consequently, this analysis concludes that the existing punishment of Shariah crimes in Malaysia has given insufficient recognition to the concept of *Maqāṣid al-Sharī'ah* as addressed in Islam. This suggests that an appropriate mechanism to improve the Shariah legal system in terms of its enforcement and implementation should be considered. Hence, the study potentially provides guidelines in regulating the appropriate procedure of Shariah criminal Offences Enactment to comply with the core principle of *Maqāṣid al-Sharī'ah* in Islam and therefore it is also possibly beneficial as a benchmarking in drafting Shariah Law.

Keywords: Achievement, expert consensus, Fuzzy Delphi, *Maqāṣid al-Sharī'ah*, mixed methods research, Shariah Criminal Offences Enactment.

ISI KANDUNGAN

PERAKUAN	iii	
PENGHARGAAN	iv	
ABSTRAK	vii	
ABSTRACT	viii	
ISI KANDUNGAN	ix	
SENARAI JADUAL	xiii	
SENARAI SINGKATAN	xv	
SENARAI KES	xvi	
SENARAI AKTA/ENAKMEN	xvii	
SENARAI AYAT AL-QURAN	xviii	
TRANSLITERASI	xx	
BAB 1 PENGENALAN	21	
1.1	Pendahuluan	21
1.2	Pernyataan Masalah	23
1.3	Persoalan Kajian	26
1.4	Objektif Kajian	26
1.5	Metodologi Kajian	27
1.5.1	Kajian Kepustakaan	27
1.5.2	Kajian Lapangan	28
1.5.3	Kaji Selidik	30
1.5.4	Kaedah Analisis Kaji Selidik Melalui Teknik <i>Fuzzy Delphi</i>	33
1.5.4.1	Pengenalan Kaedah <i>Delphi</i>	33
1.5.4.2	Pengenalan Kaedah <i>Fuzzy Delphi</i>	35
1.5.4.3	Prosedur Analisis Pendekatan Kaedah <i>Fuzzy Delphi</i>	37
1.5.4.4	Proses Interpretasi Data Melalui Kaedah <i>Fuzzy Delphi</i>	39
1.6	Skop Kajian	41
1.7	Kerangka Teori Kajian	42
1.8	Kerangka Konsep Kajian	43
1.9	Sorotan Literatur	46
1.9.1	Makalah-makalah Berkaitan Konsep <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i>	46
1.9.2	Kajian-kajian Berkaitan Undang-undang Jenayah Islam	48
1.9.3	Kajian-kajian Berkaitan <i>Maqāṣid</i> Pensyariatan Undang-undang Jenayah Islam	50
1.9.4	Analisis Sorotan Literatur	51

1.10	Signifikan Kajian	53
1.11	Kesimpulan	53
BAB 2 INTISARI MAQĀŞID AL-SYARĪ'AH DALAM HUKUMAN JENAYAH ISLAM		54
2.1	Pendahuluan	54
2.2	Kronologi Kemunculan Ilmu <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i>	54
2.2.1	<i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Ketika Era Rasulullah S.A.W	56
2.3	Intisari Perbahasan Terminologi <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i>	58
2.4	Terminologi <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i>	58
2.4.1	Konseptual <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Menurut Bahasa dan Istilah	58
2.5	<i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Menurut Perspektif Imam Empat Mazhab	61
2.5.1	Dimensi <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Menurut Imam Abu HanĪfah	61
2.5.2	Dimensi <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Menurut Imam Malik	62
2.5.3	Dimensi <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Menurut Imam al-Syafi'e	63
2.5.4	Dimensi <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Menurut Imam Ahmad bin Hanbal	65
2.6	<i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Menurut al-Imam al-Ghazali	66
2.6.1	Wacana <i>al-Daruriyāt al-Kĥams</i>	68
2.6.2	Perbahasan <i>Ĥifẓ al-DĪn</i>	69
2.6.2.1	Wasilah Manifestasi <i>Ĥifẓ al-DĪn</i> melalui Perintah Suruhan	70
2.6.2.2	Wasilah Manifestasi <i>Ĥifẓ al-DĪn</i> melalui Perintah Tegahan	72
2.6.3	Perbahasan <i>Ĥifẓ al-Nafs</i>	73
2.6.3.1	Aspek perintah dalam bentuk suruhan daripada syarak	74
2.6.3.2	Aspek perintah dalam bentuk larangan daripada syarak	76
2.6.4	Perbahasan <i>Ĥifẓ al-Nasl</i> dan <i>Ĥifẓ al-Nasb</i>	78
2.6.4.1	Pengaplikasian <i>Ĥifẓ al-Nasl</i> Melalui Perintah Suruhan	79
2.6.4.2	Pengaplikasian <i>Ĥifẓ al-Nasl</i> Melalui Perintah Tegahan	80
2.6.5	Perbahasan <i>Ĥifẓ al-'Aql</i>	81
2.6.6	Perbahasan <i>Ĥifẓ al-Māl</i>	85
2.7	PERBAHASAN MAŞLAĤAH MENURUT IMAM AL-SYĀTIBĪ	93
2.7.1	<i>al-MaşĀliĥ al-Daruriyah</i>	94
2.7.2	<i>al-MaşĀliĥ al-Ĥĥĵiyah</i>	95
2.7.3	<i>al-MaşĀliĥ al-Taĥsiniyah</i>	95
2.8	Sumbangsih Imam al-SyĀtibĪ Disiplin Ilmu <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i>	97
2.8.1	Perbahasan <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Dalam Aspek Keutamaan	98
2.8.2	Perbahasan <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Dalam Aspek Kefahaman	98
2.8.3	Perbahasan <i>Maqāşid al-SyarĪ'ah</i> Dalam Aspek Perintah	99

2.8.4	Perbahasan <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> Dalam Aspek Penetapan	99
2.9	Tahapan <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> dan Maṣlaḥah Menurut Perspektif Imam al-Syātībī	100
2.10	<i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> Menurut Sarjana Kontemporeri	101
2.10.1	Ahmad al-Raysūnī	101
2.10.2	Yusuf Al-Qaradhāwī	103
2.11	Kesimpulan	104
BAB 3 ANALISIS HUBUNGAN ANTARA MAQĀṢID AL-SYARĪ'AH DENGAN HUKUMAN JENAYAH SYARIAH		106
3.1	Pendahuluan	106
3.2	Etimologi Undang-Undang Jenayah Islam	106
3.3	Terminologi Undang-Undang Jenayah Islam	107
3.4	Kronologi Sejarah Pelaksanaan Undang-Undang Jenayah Islam	110
3.4.1	Peruntukan Hukuman dalam Kanun Jenayah Islam	116
3.4.2	Pelaksanaan Undang-Undang Jenayah Pada Zaman Risalah	117
3.5	<i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> dalam Pelaksanaan Hukuman Jenayah Islam	125
3.6	<i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> dalam Undang-Undang Jenayah Islam	127
3.7	<i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> dalam Pelaksanaan Hukuman Qisas dan Diat	133
3.7.1	Syarat Pensabitan Hukuman Qisas	134
3.7.2	<i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> dalam Pelaksanaan Hukuman Qisas	141
3.7.3	Konseptual Diat	143
3.7.3.1	Kadar ketetapan Hukuman Diat	143
3.7.4	<i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> dalam Pelaksanaan Hukuman Diat	145
3.8	Kronologi Sejarah Peruntukan Akta 355 Mahkamah Syarī'ah dan Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah di Malaysia	147
3.9	Peruntukan Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah di Negeri-Negeri di Malaysia	149
3.9.1	Elemen <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> Dalam Peruntukan Kesalahan Enakmen Jenayah Syariah Negeri-Negeri di Malaysia	164
3.9.2	Elemen <i>Ḥifẓ al-Dīn</i> Berdasarkan Peruntukan Kesalahan Berkaitan Akidah	164
3.9.3	Elemen <i>Ḥifẓ al-Nafs</i> Berdasarkan Peruntukan Kesalahan Berkaitan Pengecualian	167
3.9.4	Elemen <i>Ḥifẓ al-Nasl</i> Berdasarkan Peruntukan Kesalahan Berkaitan Kesusilaan	170
3.9.5	Elemen <i>Ḥifẓ al-'Aql</i> Berdasarkan Peruntukan Kesalahan Berkaitan Kesusilaan	171
3.9.6	Elemen <i>Ḥifẓ al-Māl</i> Berdasarkan Peruntukan Kesalahan Berkaitan Kesusilaan	173

3.10	Analisis Statistik Kes Kesalahan Jenayah Syariah di Malaysia	174
3.11	Kesimpulan	179
BAB 4 ANALISIS MAQĀṢID AL-SYARĪ'AH DALAM PELAKSANAAN ENAKMEN KESALAHAN JENAYAH SYARIAH		180
4.1	Pendahuluan	180
4.2	Demografik Pakar Kajian	180
4.3	Analisis Dapatan Persetujuan Kumpulan Pakar Kajian Menggunakan Teknik <i>Fuzzy Delphi</i>	188
4.3.1	Pencapaian <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> Dalam Hukuman Bagi Kesalahan Yang Berkaitan <i>Ḥifẓ al-Dīn</i>	189
4.3.2	Pencapaian <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> Dalam Hukuman Bagi Kesalahan Yang Berkaitan <i>Ḥifẓ al-Nafs</i>	193
4.3.3	Pencapaian <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> Dalam Hukuman Bagi Kesalahan Yang Berkaitan <i>Ḥifẓ al-Nasl</i>	195
4.3.4	Pencapaian <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> Dalam Hukuman Bagi Kesalahan Berkaitan <i>Ḥifẓ al-'Aql</i>	208
4.3.5	Pencapaian <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> Dalam Hukuman Bagi Kesalahan Yang Berkaitan <i>Ḥifẓ al-Māl</i>	210
4.4	Analisis Temu Bual Pakar terhadap Pencapaian <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i> dalam Pelaksanaan Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah di Malaysia	212
4.5	Analisis Temu bual Mendalam Pakar Kajian	220
4.6	Kesimpulan	222
BAB 5 PENUTUP		224
5.1	Pengenalan	224
5.2	Rumusan Kajian	225
5.3	Saranan dan Cadangan Kajian	226
RUJUKAN		231
SENARAI LAMPIRAN		244
LAMPIRAN A (Surat Lantikan Pakar Rujuk)		244
LAMPIRAN B (Semakan Dan Validasi Soalan Kaji Selidik Dan Temu Bual)		252
LAMPIRAN C (Tangkap Layar Borang Kaji Selidik Melalui Aplikasi <i>Google Form</i>)		259
LAMPIRAN D (Borang Persetujuan Informan)		272
LAMPIRAN E (Tangkap Layar Maklum Balas Pakar Kajian)		278
LAMPIRAN F (Template Analisis Fuzzy Delphi Melalui Perisian <i>Microsoft Excel</i>)		282

SENARAI JADUAL

NO. JADUAL	TAJUK	MUKA SURAT
Jadual 1.1	Informan kumpulan pakar kajian	30
Jadual 1.2	Skala likert 7 mata	37
Jadual 1.3	Penafsiran skala 7 likert kepada skala <i>Fuzzy Delphi</i>	37
Jadual 1.4	Penafsiran skala 7 likert (teramat setuju) kepada peratusan	38
Jadual 1.5	Perbezaan peratusan keaburan skala likert 7 mata dan skala likert 5 mata	40
Jadual 2.1	Tahapan <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i>	100
Jadual 3.1	Peruntukan kesalahan berhubungan akidah	150
Jadual 3.2	Kesalahan Yang Berhubungan Dengan Kesucian Agama Islam Dan Institusinya	151
Jadual 3.3	Kesalahan Yang Berhubungan Dengan Kesucian Agama Islam Dan Institusinya	152
Jadual 3.4	Kesalahan Yang Berhubungan Dengan Kesucian Agama Islam Dan Institusinya	153
Jadual 3.5	Kesalahan Yang Berhubungan Dengan Kesusilaan	154
Jadual 3.6	Kesalahan berkaitan kesusilaan, Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah Terengganu	155
Jadual 3.7	Kesalahan berkaitan kesusilaan, Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah Kedah	156
Jadual 3.8	Kesalahan berkaitan kesusilaan, Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah Pulau Pinang	158
Jadual 3.9	Kesalahan pelbagai, Enakmen Kesalahan Jenayah Syariah Johor	161
Jadual 3.10	Jadual statistik kes kesalahan jenayah syariah di Malaysia tahun 2013 hingga 2017	174
Jadual 3.11	Jadual statistik kes kesalahan jenayah syariah di Malaysia tahun 2018 hingga 2021	176
Jadual 4.1	Demografik informan pakar analisis pencapaian <i>Maqāṣid al-Syarī'ah</i>	181
Jadual 4.2	Demografik pecahan maklumat umur	182
Jadual 4.3	Demografik pecahan maklumat negeri kediaman	183
Jadual 4.4	Demografik pecahan maklumat tahap pendidikan	184
Jadual 4.5	Demografik pecahan maklumat bidang pengajian	185
Jadual 4.6	Demografik pecahan maklumat jawatan	186

Jadual 4.7	Demografik pecahan maklumat tempoh pengalaman	187
Jadual 4.8	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Dīn</i>	189
Jadual 4.9	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Dīn</i>	191
Jadual 4.10	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Nafs</i>	193
Jadual 4.11	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Nasl</i>	195
Jadual 4.12	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Nasl</i>	197
Jadual 4.13	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Nasl</i>	200
Jadual 4.14	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Nasl</i>	202
Jadual 4.15	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Nasl</i>	204
Jadual 4.16	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Nasl</i>	206
Jadual 4.17	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al- 'Aql</i>	208
Jadual 4.18	Dapatan data metode <i>Fuzzy Delphi</i> konsensus pakar kajian terhadap elemen <i>Hifz al-Māl</i>	210